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Ний сме до толкова навик 
нали на политическите партии, 
такива каквито ги имаме . и 
познаваме у нась. че даже мжч-
но можемъ па си представимъ 
епна нова обществена акция 
попета безъ партизанско поли
тическа подкладка и предвври 
телно наричаке всЯка нова об-
шествена организация — нар-
тия. Така беше и съ органи-
заййЯта '— Варненски КоренякъГ 
Най напр?дъ я подигравахме съ 
„гагаузландия" — защото, виж
да се, подигравките ни причи-
няватъ големо удоволствие — 
после, когато видехме, че този 
пжть съ подигравките нЯма 
да се постигне нишо, затрж-
бихме, че новата организация 
е политическа и то подозри
телно политическа. Пустнаха се 
въ ходъ клевети въ печата и 
административни шикани и про 
произволи. За всичко това раз
правихме въ последния брой 
НР вестника. Д когато най сетне 
въ интереса на обшинскитЯ ра 
боти сключихме миръ съ на
шите «политически" против 
ниии и дадохме подкрепа на 
една отъ най силните за сега 
партии, нЯкои опозиционни 
среди ни нарекоха политическа 
опашка на сговора или по-ясно: 
нарекоха ни службогонска ор
ганизация (партия), която гледа 
да вземе управлението на об 
шината въ своитЯ ржце или, 
ако това не може да стане, то 
па се наложи при управлението 
на общината като необходимъ 
факторъ. 

Обаче, целитЯ на нашето 
сдружение бЯха и еж съвър-
шенно други. Наистина, ний 
желаемъ да бждемъ факторъ 
въ общината, но не за това, за 
Да вкараме въ общината сво
ите кариеристи и службогонци; 

• настаняването на нашия и то 
«мо годенъ и подбранъ персо 
н«лъ е второстепенна работа 
3> нашето сдружение; впрочемъ 
НИЙ даже нЯмаме и не жела-
*1ъ да имаме. голЯмъ контин 
г*Нтъ отъ службогонци, съ как

вито разполагатъ нЯкои поли* 
тически партии. Искаме да бж-
демъ факторъ въ общината за 
да дадемь друго направление на 
общинската стопанска политика 
А ча тя има нужпа и трЯбва 
да тръгне изъ други пжтиша, 
за таза говорихме доста про
странно въ последния брой на 
нашия вестникъ. 
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Преди петь години основа
телите на нашето сдружение 
много добре разбраха, че жиз
нените интереси на кореннитЯ, 
постояннитЯ и въобще свър 
зани съ нашия градъ варнен 
ски жители постоянно се игно-
риратъ отъ обшинскитЯ власти. 
Това население започна да обе
днява главно благодарение на 
обшинскитЯ режими, чужди на 
коренното и постоянно населе 
ние, а за негова сметка разбо-
гатявали личности не свързани 
съ нищо съ грааа. Членовете на 
нашето сдружение не еж обаче, 
толкова „простаци" (молимъ 
извинение за тоя вулгаризмъ, 
но той е билъ употребенъ отъ 
нашитЯ противници спрямо 
насъ) да не разбиратъ, че на
шия пристанишенъ градъ не е 
обикновенно село, дето идватъ 
наредко преселници отъ други 
села, но той е градъ донекаде 
интернационаленъ, чието насе
ление се увеличава. Въ такива 
градове като нашиятъ се създа 
ватъ отъ време на време нови 
учреждения и институти: дър
жавни, общински и частни, За 
тия учреждения еж нуждни от
части разни специалисти, които 
идватъ отъ други места и даже 
отъ странство. Градътъ расте, 
работитЯ се увеличаватъ, сле
дователно работа трЯбвало би 
да намиратъ и старитЯ съграж
дани, трЯбвало би да я нами
ратъ и новодошлитЯ. 

Тъй би трЯбвало да бжде, 
обаче всЯки вижда, че това не 
е тъй. КореннитЯ и постояннитЯ 
жители пропадатъ, новитЯ се 
въздигатъ. Общината нищо не е 

направила за старитЯ жители, 
а напротивъ допущала да бж-
дагъ несправедливо и незаконо 
ощетявани. Нашето твърдение 
що подкрепимъ съ доказател 
сте а: 

\. Помнягъ съвременниците 
съ какъвъ ентузиазмъ и съ 
канви нздежди посрещнаха ло 
зеритЯ преди 20 години осно
ванието на обшинския лозонъ 
разейдникъ. Цельта преслед
вана отъ тогавашния общински 
съветъ бЯше: безкористно т. е. 
безъ печалба и безъ загуба за 
общината да се произвежда ло-
зовъ американски материалъ — 
облагородени пръчки изключи
телно За подобрение умирае-
щето лозарство въ Варна вслед 
ствие филоксерата и за избЯг-
вена спекулата съ американски 
лозови пръчки. Обаче какво 
стана? По контрабанденъ на-
чя{нъ следъ малко години ло-
5-Сътъ"*'^яс;,ап1,!1!к'ь с е °^ ъ Р н а въ I 
дтШШииодШйенъ ШлШпТЪ.ТУбЯа-•"' 
городените пръчки се прода
вали съ печалби на вънъ, а 
варненските лозари осъмнаха 
бЯп.ни, изнемощели и съ празд-
ни места (хаври). Така замре 
лозарството въ Варна, Отъ не-
когашните 30 000 декари рабо
тени лозя останаха днесъ едва 
7 •- 10,000. Ето какъ пострада 
едно цепо съсловие! Сега ид
ватъ отъ вънъ разни богаташи 
съ много пари и постепенно 
прекупуватъ хавритЯ на малки 
партиди за удоволствие. 

II Въ разни години и нЯ-
колко пжти подъ редъ се съ
баряха старитЯ улици на града 
за да се прокаратъ нови спо-
редъ новия градски планъ. 
Много добре. Защо да не съ
баряме и регулираме, ако имаме 
за това приготвени пари. Но 
варненската обшина познава 
други методи на регулация: тя 
знае да събаря и регулира безъ 
пари, а което е платила на 
правоимеющитЯ, това бЯше 
колкото да се каже, че общи
ната плаща. Тукъ общината 
прибЯгваше къмъ закона: пла
щаше на правоимеющитЯ спо-
редъ закона отъ преди 10 го 
дини, но не въ златни левове 
поне, а въ сегащнитЯ сиро 
машки левове — значи обши 
ната е отчуждавала почти безъ 
пари. И какво излезе? Мно
жество граждани останаха и 
безъ кжши и безъ пери, а 
тЯхнитЯ маломЯрни места се 
продадоха на разни богаташи... 
Така ефтино общината се е 
ухитрила да регулира града и 
да приготовява курортъ за 
сметка на пострадалите граж

дани Че гражданитЯ трЯбвало 
да се възнаградятъ добросъ
вестно, такова нЯщо никому 
не идваше на умъ. Общин
ските юристи, въ тоя случай, 
забравиха своето изречение: 
Зитгтшт .из, з и т т а тшпа. 

За системата на партизан
ските управпения нЯма нужда 
много да разправяме. Много 
общински пари се похарчиха 
за целитЯ на разни партийни 
бюра (разбира се косвено): из 
мислюваха се ненуждни сине-
кури, отваряха се излишни ра
боти и днесъ въ резултатъ об
щината е потънала въ дълбокъ 
батакъ. 

Всичко можеше да бжде дру
гояче, ако обшината се упра
вляваше отъ лица тЯсно свър
зани съ интересите на общи
ната. Това се желае отъ всички 
незаразени отъ партизански 
страсти варненци. И ако ис-
катъ нвкои партизани да на-
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граждани партия, то тЯ само 
заблуждаватъ. Тази организация 
има съвсемъ други цепи и дру
го значение, отколкото сегаш
ния терминъ „партия", 

Къмъ стопанско-лозарската проблема 
По инициативата на Варненската 

Търговска Камара се състоя на 
1 септемврий въ фоайето на общин
ския театръ лозарска конференция 
въ приежтетвието на разни офици
ални лица и некои варненски ло
зари. Поканения, наверно отъ Тър
говската камара, г. Чакъровъ отъ 
Плевенъ, държа предъ събра
нието свой обширенъ рефератъ 
върху нуждите на европейския па-
зарь отъ десертно грозде и други 
плодове; изложи кои еж страните, 
които изнасят ь такива и колко би 
могла да изнесе България; какво се 
изнася отъ другите лозарски цен
трове въ България и какво може 
да изнесе Варна. Следъ реферата 
станаха доста продължителни ра
зисквания и най-накрая се изказаха 
следните пожелания (предаваме само 
по-важните). 

'1) Да се положатъ оть страна на 
надлежните фактори нужднитъ грижи 
за да може чрезъ премиране (какъ 
и на чии разноски ?) и други мерки 
да се организира износа на грозде 
отъ Варна още тази година и 

2) Да бжцатъ организирани вси
чки варненски лозари въ една обща 
професионална организация, за което 
въ най-близко време да бжде сви
кано събрание отъ единъ нъколко-
члененъ комитетъ. 

Признаваме откровенно, че свика 
ната на тая дата лозарска конфе
ренция и особенно взетите въ нея 
решения доста ни изненадаха. Никой 
не може да упрекне търговската 
камара, за гдето е свикала по своя 
собствена инициатива или по съвета. 
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на известни кръгове такава конфе
ренция. Това' плйзаще въ нейната 
задача безъ огледъ на това, какви 
резултати може да даде конферен
цията или, евентуално, какви реше
ния тя ще земе. За насъ еж важни 
решенията на конференцията. Съб
ранието настоява на две неща; 1) 
да се основе часъ по-скоро една 
професионална лозарска организация 
и 2) още тая година да се органи
зира износа отъ Варна въ странство 
на десертно грозде. Това значи преди 
всичко да се основе въ Варна още 
една лозарска организация — неза
висимо отъ това въ каква форма: 
на акционерно дружество ли или на 
кооперация—тъй като вече отдавна 
съществува у насъ кооперативна ло
зарска организация Димят*. Отъ 
много страни чухме, че положението 
на тая кооперация, за жалость,- не 
е розово. Отъ лозарска тя се е 
преобърнала отпосле въ винарска, 
но и тукъ не е успела, и сега е ста
нала търговско кръчмарска. За насъ 
е много неприятно да предаваме та
кива отзиви, но нашия принципъ е 
преди всичко истината. Възможно е, 
че сметките на тая кооперация не 
еж до тамъ объркани, както ни уае-
ряватъ, и най-добре би сторила коо
перацията да обнародва свой по-
следенъ полугодишенъ и то разбира 
се реаленъ балансъ. Защото за сега 
ний можемъ да кажемъ само това, 
че въ Варна разни търговски и коо
перативни организации съ изгубили 
доверие и за да се образува една 
нова организация требва да заста-
натъ начело хора съ доказана чест-
ность, а не разни аферисти и спе
куланти, които днесъ се натрапватъ 
навелзкжде и се обогатяватъ за 
сметка на разорените акционери и 
кооператори. Защото самата идея : 
дружество или кооперация е пре
възходна, обаче при едно важно усло
вие,—честность. 

На второ место конференцията е 
пожелала износа на десертното гро
зде ла се организира още тая го
дина. Доколкото можахме да събе-
ремъ сведения за десертното грозде 

нема условия да се изнася. Отъ 
добре уведомените кръгове се съоб
щава, че не само въ Варна, но и 
на много други места, поради пере-
носпората (регепозрога уШсо1а, гш 
1сйои) и градушката тая година де
сертното грозде (га.зюз с1е 1аЬ1е) ще 
има по-малко отъ миналата година 
и че едва 500 вагона ще могатъ да 
се изнесатъ въ странство (афузъ-
али и димятъ). По същата причина 
се очаква тази година по-малко вино, 
най-много 1 милионъ хектолитри. 
Именно по тия причини упомена
тото решение на конференцията е 
за насъ доста неудачно. 

Защото въ Варна сжществува 
единъ другъ много по-важенъ и 
действително боленъ, а не фиктивенъ 
въпросъ — преобръщане на хаври въ 
лозя. Той е за Варна въпросъ на 
въпросите, не по-малко важенъ отъ 
курортния въпросъ, особенно за по
бедното работно население и по 
него нашия вестникъ писа вече ня
колко пжти. Днесъ по тоя случай 
принудени сме да го повдигаме 
отново. 

Едно време се обработваха въ 
Варна около 30,000 декара лозя; 
днесъ поради филоксерата и други 
болести това количество е намалено 
до 7—10,000 декара, значи 2/3 отъ 
старите лозя днесъ еж хаври. На 
друго место на днешния брой на 
вестника въ статията .Партия — ли 
сме" говоримъ за основанието преди 
20 години въ Варна на лозовия об
щински разсадникъ. По-после се е 
основала лозарската кооперация 
Димятъ -но всичко това.не помогна; 
хаврите и до днесъ еж останали 
хаври, а отъ всичко това се възпол
зуваха само некои тузове. И много 
удивително: много окръзи еж могли 
да подновятъ своите уничтожени 
отъ филоксерата лозя и то донлкяде 
сш пръчкитгь на варненския лозовъ 
разсадникъ, когато варненските ло-
зари останаха и до сега съ хаври и 
праздни надежди. Некои отъ почтен-
ните лозари ни разправиха, че те 
само напраздно съ похарчили пари 
за подновяването на лозята, което 

останало безрезултатно. Наистина 
печаленъ фактъ, и ний днесъ требва 
да помислимъ като какъ могатъ най-
сетне да се възобновятъ старите 
лозя, и едно временно като квкъ да 
изнесемъ малкото количество де
сертно грозде. Разбира се, че преди 
20 години условията еж били други, 
а днесъ сжщите условия еж съвсемъ 
други. Днесъ некои се произнасятъ, 
че въ Варна немало сметка да се 
влагатъ капитали въ хаврите; това 
могли да правятъ на дребно само 
богатите за своето удоволствие. 

Време е най-после лозарския въ
просъ да се разреши. Общината има 
големо старо задължение къмъ ло-
заригв и тя требва най-сетне да се 
издължи. Само отъ курорта Варна 
не може да се храни. Разбрахме го 
това тази година. 

Тазгодишната курортна 
кампания. 

Както можеше да се очаква, ре
зултатите отъ тазгодишната курортна 
компания излезоха не до тамъ уте
шителни. Вече на пръвъ погледъ, 
безъ никаква статистика, всички раз
брахме, че общото число на курор
тистите тази година беше по малко 
отколкото миналата година. Разни 
биха могли да бждатъ дадени обя
снения на това неотрадно явление, 
но изобщо се приема и ни се струва 
основателно, че главната причина 
на слабата кампания е била всеобща 
криза. Статистическите данни на об 
шинското курортно бюро покпзватъ, 
че тази година много по малко ку
рортисти еж дошли отъ България и 
ромжнеката Добруджа. До 10. IX. 
съ били зарегистрирани въ курорт
ното бюро всичко 6.5С0 курортисти, 
когато на сжщата дата презъ мина
лата година еж били зарегистрирани 
9,300 души, значи съ 2,800 души 
по-малко. Тукъ требва веднага па 
отбележимъ, че тези цифрн-^^лу 
рортното бюро «акт» -г"^"' Дктя., - . - -••.— 
година, така тг за тйзТГ година съв- Х ^ а ^ и ч к и ресторант 
семъ не еж точни. Може даже да 
се приеме, че показаните цифри за 
тази година еж по-неточни отъ ми
налогодишните. Курортното бюро 
не е могло да нагоди своята стати
стика така, щото всеки курортистъ 
престоялъ въ Варна презъ банския 
сезонъ повече отъ 7 дни, да мине 
непременно презъ регистрите на 
бюрото Причините за това обясни
хме още по-отдавна и днесъ не же-
лаемъ да се връщаме къмъ същия 
въпросъ. За това се предполага, че 
особенно тази година, когато всеки 
държеше точна сметка на своите 
разноски, мнозина еж се отклонили 
отъ бюрото за да избешатъ пищ
ните, споредъ техъ, разноски. Вместо 
това почти всички летовници дошли 
отъ странство въ своя собстзенъ 
интересъ еж се явили въ бюрото. 
До 10. IX. еж зарегистрирани 4,600 
чужденци и само 1900 души местни. 
Значи, количеството на летовници 
дошли отъ странство силно е уве
личено, което представлява за насъ 
отрадно явление. Особенно е уве
личено количеството не летовниците 
отъ Полша. Ето по-подробно раз
пределение: отъ Полша дошли 300 
летовници (миналата година само 
36), обаче тукъ не влизатъ още 
около 100 души летовници престоели 
въ монаегиря св. Константинъ и не-
зарегистрирани въ бюрото. Отъ Че
хословакия еж дошли 600 души, отъ 
Ромжния 300 (чисти ромжнци), Тур
ция 200, Германия 125, Австрия 122, 
Унгария 80 и отъ Добруджа само 
2,300—съ 900 по-малко отколкото 
миналата година. Количеството на 
летовниците отъ България е нама
ляло тази година съ 2000 души (за
регистрирани тази година, както ка
захме, само 1900). 

При всичко, че количеството на 
иностранните курортисти тази година 
силно надминава миналогодишното 
количество, то все таки като отъ 
цифрата 4600 чужденци приспаднемъ 
2,300 добруджанци, които само фор
мално можемъ да считаме за чуж
денци, то оставатъ настоящи чуж
денци включително сжщинската Ро

мжния само 2,300 - цифра сравни
телно по-голема отъ ланската, но 
още не особенно внушителна и като 
се има предъ видъ,че тукъ^влизатъ 
чехи, поляци, турци, австрийци, гер
манци, ромжнци и унгарци (7 разни 
нации). 

Горната по-подробна статистика, 
ако и не до тамъ точна (обяснихме 
вече защо) за количеството на ле
товниците се е отразила силно преди 
всичко на общинските приходи отъ 
баните. Когато презъ 1929 год. до 
10. IX. еж постжпили отъ баните 
около 2,600,000 лева, тая година еж 
инкасирани само 1,986,083 лв. .значи 
съ около 614,000 лева по-малко. 
Слабъ сезонъ още продължава, но 
не е вероятно той да ни донесе 
некои важнн изменения, така щото 
вероятностьта за печалби на общин
ската каса е много малка. Ето какво 
рапортира въ общи черти за поло
жението на общинските морски бани 
управительтъ г. Табаковъ: .Прежде
временно е да се представя отъ сега 
отчетъ за сезона, макаръ той и да е 
въ началото на своя край. Въ общи 
черти въпреки върлующата остра 
криза въ Европа, която безспорно 
има своето отражение и въ страната 
ни, ний требва да сме доволни отъ 
получените резултати. Прави впеча
тление, че тая година морските бани 
еж посетени отъ маеса чужденци, 
които продължавать да приидватъ. 
Количеството на нашенци тая година 
въ сравнението на миналата година 
е намаляло чувствително. Съ засил
ването курорта ни отъ чужденци, 
който е единъ отраденъ фактъ, тре
бва вече да се съзнае отъ всеки 
единъ отъ насъ, че летовището ни 
прогресира съ бързъ темпъ и че 
перспективите еж близки за да по
лучи то подобающето си место въ 
международните и реномирани ку
рорти. Днесъ и утре и въ бждаще 
курорта Варна ще бъде фактически 
.Царицата на Черно море". Това е 
целата истина въ едно предложение." 
Но "с само е пострадала тази го
дина общинската каса. Както ни 
уверяво^катастрофални еж загуби 

~ ' ^ ~ --" '^**~й"Шрарии, съ' 
ничтожни изключения. Това вече по
казва, че не само еж гостували у 
насъ по малко курортисти, но че и 
тези колкото ги имахме, прекарвали 
сезона по-економически, че да по-
несатъ значителни загуби не 1 2, а 
значително повече големи ресторанти. 
До известна степень слабия търгов
ски оборотъ още показва, че ний 
тази година имахме сравнително мно
го малко такива летовници, за които 
криза не сжществува и които даже 
въ такива времена ралтолагатъ съ 
достатъчни средства, особенно за 
такива дребни работи като ресто
ранти и друга консумация. Впрочемъ 
малцината богаташи почти не посе
щавали неподходящите за техъ ре
сторантски кухни, а еж били на 
пъленъ пансионъ, едни въ града, 
други въ лозята и пансионите, раз
бира се, отъ загуби не могатъ да се 
оплакватъ. 

Следъ тази по подробна статистика 
ще се повърнемъ отново къмъ въ
проса повдигнатъ отъ насъ въ 4 
брой на вестника въ уводната статия 
.Какво искатъ отъ насъ европей
ските летовници." Тогава ний пи
сахме, че не е достатъчно да успеемъ 
да за рекламираме въ странство на
шия курортъ и после да го компро-
митираме, но тъй сжщо е важно да 
задоволимъ дошлите чужденци за 
да рекламиратъ нашия курортъ са
мите те. Защото требва да знаемъ, 
че нашия курортъ не е собственно 
курортъ, а само морско летовище, 
а такива морски летовища чужден
ците могатъ лесно да променяватъ 
всека година безъ да еж изгубили 
отъ това нещо, както се променяватъ 
изхабените ржкавици. Друго е за 
истинските курорти, като напримеръ, 
Карлсбадъ, Виши и др. (Мтега1Ьас!ег, 
минеральнмя водь.). Който е ходилъ 
напр. тази година въ Карлсбадъ, гой 
ще отиде непременно догодина пакъ 
въ Карлсбадъ, защото за него другъ 
Карсбадъ нема. За това именно 
важно е да доста вимъ на нашите 
задгранични курортисти всички удоб
ства и то именно такива, каквито те 
намиратъ приблизително въ други 

морски летовища. Но тукъ, за жа
лость, е нашата слаба страна. Тази 
година благодарение на услугатазна-
правена ни отъ международното 
пътно бюро .България" и на осно-
вение на нашите частни сведения 
събрани отъ множество иностранни 
летовници се уверихме, че нашит* 
разсъждения въ 4 брой на вестника 
относително европейските летовници 
беха уместни, навременни и пред
ставляваха тъкмо същностьта на 
въпроса. Въ специалната книга пре
доставена на иностранните летов
ници отъ пътническото бюро про
четохме множество бележки на ле
товници за впечатленията имъ из
несени отъ Варна написани на разни 
езици (френски, немски, английски, 
полски, чески, украински). Впечатле
нията имъ не еж еднакви, понЪкога 
даже еж противоположни. Къмъ 
техъ требваше да се отнесемъ кри
тически и да ги сравнимъ и допъл
ним ь съ устни изявления даже на 
същите лица, които очевидно отъ 
куртоазия или други причини не еж 
се изказали напълно. За това ний 
ще прииедемъ въ оригиналъ само 
неколко такива записки, които мо
гатъ да иматъ за насъ значение. 

1) Уагпа а ип сИша! тегуеШеих, 
тоиз 1а р1а§е ез! ае]а гетрНе ае топае; 
П ГаисЗгаН а) опгатзег ип зегасе аез 
Ьаюаих роиг Кагапйпе, ой П у а епсоге 
ип рей ае ра1х Ь) Н ез! тшзрепзаЪ1е 
а'ог8ап1зег (Зез Ъащз с1е зо1еП роиг 
аатез (рагауеп1з, зйепсе, ргорге!е е!е. 
с) П {аиагап ритг зеуегетел! 1е риЬнс 
^и^ сгаспе сопйшеПетеш зиг 1а рюце 
е! у ]епе Юи1е зог1е (Гогаигез. Еп 
зотте роиг 1ез йауаШеигз .г.1е11есше1з 
1а р1а§е ае Уагпа г г ^ и е а.е ра1х, саг 
П у а 1а ипе 1ои1е йе §епз Ьгиуап1з 
е! рей абИса1з се яш М^ие а Гехйоте 
(Шпо) .= Варна притежава чуденъ 
климатъ, но плажътъ е вече пъленъ 
съ народъ. Требвало би а) да се 
уреди едно параходно съобщение съ 
Карантината, дето има Още малко 
спокойствие б) необходимо е да се 
организиратъ слънчеви бани за жени 
(паравани, тишина, чистота и пр.) 

I в) требвало би. па се наказва стгдого 
"тазй~'пубЖка7'която*^юе постоянно 
на плажа и хвърля всекакви боклу
ци. Изобщо казано, на варненския 
плажъ за интелектуални работници 
липсва спокойствие, защото тукъ има 
много герултаджии и неделикатни 
хора, което крайно уморява. 

2) \Уагпа 131 еШ аег зсЬбпз1еп Кигогте 
а*ег №еИ, 1з1 аЬег еш §гоззег Решег, 
ааз 31е §апг иптоаегп 1зт„ Ез §.Ь1 пиг 
еш тосЗегпез, киНигаИзспез Шегк, а"аз 
Ке1зеЬйгеаи (Ноп8го1е)=Варна е единъ 
отъ най-хубавите световни курорти, 
но има големъ недостатъкъ, че е 
съвсемъ немодерна. Има само едно 
модерно културно учреждение, пжт-
рическото бюро. 

3) Варна имаща много условия за 
да стане първостепенно банско ле
товище, за жалость не е подготвена 
да изпълни ролята на летовището 
въ европейския смисълъ. Нито тър
говци, нито хотелджии, нито ресто
ранти, нито даже учреждения не 
разбиратъ отъ своя интересъ, отъ 
интереса на града и държавата. Не
зачитането на времето, мудностьта 
въ работа и необикновенна бюро-
кратическа формалистика уничтожа-
ватъ въ значителна степень тези 
умни и съ широкъ размахъ обми
слени начинания, каквито се стараятъ 
да оежществятъ благородните и съ 
широки погледи единици. Искренно 
желаемъ, щото тези недостатъци. 
колкото се може по-скоро, да пре-
минатъ и Варна, толкова хубава по 
природа, да заеме местото, каквото 
и се пада. (Оригиналътъ е на полски). 

4)Особенно ценни еж за насъ пис-
менните бележки и устните обясне
ния на двама професори отъ лвов-
ската политехника ВогусМ 1 Ьеоп 31а-
тегосг. Мненията имъ резюмираме 
наедно: Варна, споредъ техъ, е соб
ственно летовище, а не к у р о р т ъ 
(същото мнение изказвахме и н и е -
редакцията), за това не е необхо
димо да се отива въ Варна повторно. 
Догодина ние нема да додемъ въ 
Варна, защото искаме да споходимъ 
за разнообразие и други места. Дру
го нещо е за такива истински ку
рорти като Карлсбадъ, защото за 
него изборъ нема. При всичко това 



Бр 6-52. »Ва рнеиски Коренякъ" Стр. 3 
п ома би могла да разчита на мно-

боойии посетители отъ Полша. 
Тя1й годи"» заминали отъ Полша 

•/.„.-.танца около 7С00 летовници. 
КонСтвн«а и м а пр*ко и удобно съе
динение съ Полша Съ същия вагонъ 
поИС1йгаме направо въ Констанце. 
За твкъ >|"Ьма никакво преминаване 

а Дунава съ параходче, огъ което 
мнозина се страхуаать. Но при вси
чко тона ний поляците бихме идвали 
съ удоволствие вь Варка, защото 
имаме къмъ България симпатия. 
Обаче отиването и гостуването въ 
Варна представлява още за сега 
много неудобства; азъ ги изложихъ 
накратко писменно, сега ще ви раз
правя и допълня по-подробно устно. 
И така недостатъците на Вашето 
летовище съ следните: 

а) Най-напредъ азъ и другарите 
ми изпитахме доста неприятности на 
самата граница при прегледа на 
нашия багажъ. Жена ми носеше съ | 
себе си около 6—7 копринени ко
стюми. Малко културния митнически 
чиновникъ не можа да побере въ 
ума си, защо й еж толкова копри
нени и то нови дрехи и беше на 
мнение, че за техъ требвало да се 
плати мито, защото дрехите били 
купени не въ България, а въ стран
ство. Едва можохъ да му разтъл-
кувамъ. че у насъ въ Полша копри
нени дрехи не съ некакво чудо и 
че нема смисълъ на нося отъ стран
ство на курортъ вехти парцали Така 
ме се постъпва никъде. На второ 
место ний се оплакваме отъ кухнята; 
тя за европееца е невъзможна. На
истина ний ще ядемъ това каквото 
ни поднасятъ, но по добре би било 
да сме доволни. Въ морската гра
дина ни поднасяха ястиета приго
твени на лой, а цените имъ сравни
телно съ по високи отъ тия даже 
ъъ Варшосп. Мг^>то _е..съвършенно 
долнокачественно. Ходихъ нар&чно 
въ скотобойната и тукъ видехъ, чех 
се коли съвършенно слабъ добитъкъ. 
По-добре би било да се повишатъ 
още цените, но да се поднасятъ 
ястиета по-доброкачественни. Който 
иска въ Варна да има сравнително 
по-добра храна, той требва да си 
намери пансионъ, но такива въ 
Варна съ малко. Познавамъ пан
сиона на Гюпмайденъ край морето 
(зданието на бившия италиянски кон-
сулъ Асарето редак.) въ града и 
на некоя си Мика въ лозята, но 
тамъ цените еж доста високи и до
стъпни само за разни богаташи и 
консули; тамъ се хранеше и амери
канския консулъ отъ София. Трето: 
у васъ по квартирите нема добра 
услуга и пълни ако скромни удоб
ства. Такива констатирахъ само на 
3 места. Четвърто: Плажа е недо-
статъчекъ; той требва некакси да 
се продължи и да се раздели на 
категории (съвършенно право мне
ние; ний имахме по-рано по-широкъ 
плвжъ, го го застроихме и изха
бихме; другаде напротивъ нимали 
естественъ плажъ и създали изку-
ственъ. Тая капитална грешка скоро 
ще се почувствува—редакц). Пето: 
Въ градината и въобще около плажа 
има съвършенно малко пейки, а 
колкото ги има, те се окупиратъ 
повечето отъ местните, а за насъ 
иностранните остава гъ много малко. 
Не всеки има намерение да седа 
при бюфета. Има хора, които се 
хранятъ другаде и не пиятъ. Какво 
да правятъ тахивато? Общината за 
техъ не е доставила нищо, макаръ 
че се площатъ курортни такси 1 За 
бонитЬ ний плащаме отделно, а гра
дината безъ достатъчно пейки не е 
за употребление. Тогава не остава 
нищо освенъ да стоимъ вкжщи. Ле
товниците настанени по кьошкове и 
въ монастиря нематъ нужда отъ гра
дини, но за настанените въ града 
единственното место е градината. 
Найсетне още единъ недостатъкъ: 
Недостатъчна, топла и не до тамъ 
Доброкачествена вода. 

Откровенните бележки на г. г. 
професорите еж верни и ний требва 
Да ги имаме предъ видъ. Те впро-
ч*мъ съвпадатъ съ нашите некол
кократни критики, както и съ мне* 
Нието на г. П. М. Антоновъ изно
сни наскоро въ софийския вестникъ 
\м- септемврий) въ статията »Варна 
к*то международенъ курортенъ цен-

Шщушшиигщро сто
пански 

Свърших», се конференциите на 
о-гвхъ придунавски аграрни и ин
дустриални държави (гл. № 5 на 
вестника). Въ техъ участоуваха: Ро-
мжния, Югославия, България, Унга
рия, Латвия, Естония, Полша и Че
хословакия. Първите четири държави 
съ преимущественно замледелчески, 
останалите еж повече или по-малко 
области индустриални,и ако послед
ните еж. взели участие въ тази г»ем-
лецелческа конференция, то наверно 
те се надевали да използуватъ съз
дадения блокъ за своята индустрия 
въ по-голъма степень, отколкото 
останалите европейки индустриални 
държави. Този източно-европейски 
блокъ броящъ 95 милиона души ще 
гледа да се наложи на западна ин
дустриална Европа, за да може да 
продава своите земледелчески про
изведения на по-добри отколкото 
досега цени, срещу взаимните от-
стжпки направени на западна Европа 
по импорта на индустриални произ
ведения въ държавите на източно
европейския блокъ. Въ Варшавската 
конференция на блока е било ре
шено, между другото, да се учреди 
до 1 октомврий т. г. специаленъ ко-
митегь отъ представители на аграр
ните държави съ своя специаленъ 
уставъ и този комитетъ да бжде въ 
постояненъ контактъ съ междуна
родния селско-стопански институтъ 
въ Римъ и международната комисия 
въ Парижъ и най сетне съ лигата 
на народите въ Женева. 

Подиръ големата война, експор-
тътъ на придунавския басейнъ, спо-
редъ изчисленията на проф. Тимо-
шенко (V. Птозпепко & М. Вепеп: 
Тпе ОапиЬе Ваз.п аз а ргосЗисег апа 
ехрогчег о! шпеаг.. СаШогта 1930) се 
е намалилъ отъ 110 милиона бу-
шетгь---,",р522-- 1903—1913 години на 
36 милиона бушелй*пр%^ 1а1\.~^1<%2$ 
години. Разни могатъ ди?Ож.датъ 
причините на това намаление: по 
слабо производство или по-голема 
МеСТНа КОНСумаЦИя. Н а П - в а ш н о т о -
тукъ е това, че следъ войната вси
чки индустриални държави се зало
вили усилено за земледелие и об
ратно земледелскигв страни започ
нали да се индустриализиратъ, така 
щото всека държава колкото се 
може малко да купува, а много да 
продава. Вследствие на тая обща 
следвоенна стопанска политика ста
наха навсекжде големи пертурбации. 
Западна Европа започна да се нуждае 
отъ по-малко жито и да го купува 
отъ тамъ, дето е най-ефтино т. е. 
отъ Америка. Споредъ данните об
народвани въ Еигора — ^ШзсЬаЯ 
(1930 № 4) задокеанския импортъ 
на жито и ръжъ въ Европа съста-
вява 87°/о- Така напр. Англия по 
крива своите дефицити отъ жито 
напълно отъ Америка;, по-големата 
часть на италиянския и швейцарския 
импортъ се пада сжщо на Америка. 
Даже Австрия, най близка съседка 
на източна Европа, и тя получава 

Ч у п и ОТЗИВИ за нашата образователна 
система н за нашата интелигенция. 

отъ нужното и жито отъ 
а останалите 3/4 купува 

почти '/4 
Америка. 
отъ аграрните държави на източна 
Европа. 

Близкото бждаще ще покаже, да
ли и доколко източния придуиавски 
басейнъ на 8-гЬхъ държави съ тех-
ното 95 милионно население ще мо
же да се наложи на западна Европа 
съ 2 пжти толкозъ население и какъ 
би могълъ да се уреди митническия 
въпросъ съ Америка, която до сега 
усп-вва да затрупва западна Европа 
съ своите ефтини храни, благодаре
ние на своята земледелческа струк
тура и на своето техническо превъз
ходство. Тъй сжщо индустрията въ 
източните придунавски държави въ 
такъвъ случай требва да направи 
доста значителни жертви отъ своето 
досегашно привилегировано поло
жение. 

търъ". Недостатъците на нашето 
летовище могатъ постепенно да се 
отстранятъ. Но тукъ не всичко за
виси отъ общината. Много работи 
зависятъ отъ самите варненски 
граждани, Я. Р. 

Много списания и вестници еж вече 
повдигали тоя боленъ въпросъ у 
насъ. Той бивалъ повдиганъ мимо-
ходомъ понекога и въ иностранната 
преса. Въ нашия вестникъ на сж-
щия въпросъ беха посветени две 
пространни статии: въ 12 бр. отъ 
1929 год. подъ заглавието: Старите 
и Младите и въ 1 бр. за сжщата 
година озаглавена: За свръхпроиз-
водството на интелигенция. Той е за 
днесъ отъ капитална важность въ 
много отношения. Между другото, 
който иска да си обясни последните 
исторически о бития у насъ, които 
въ резултать ни донесоха толкова 
разочарования и нещастия, той треб
ва да проучи внимателно каква е 
била и е още сега образователната 
система у насъ и какви последствия 
е имала и може би ще има още и 
занапредъ. 

Че ний въ своята критика бехме 
прави, намираме потвърждение въ 
излезлата въ началото на тази го
дина французка книга на адвоката 
при парижкия апелативенъ съдъ 
От Оеог^ез ОезЬопз. Книгата носи 
заглавие: Ьа Ви1§апе аргез !е йайе 
йе ЙешИу — Рапз 1930. Уоодъ къмъ 
книгата е написалъ френския сена-
торъ и бившъ миниегръ Лизйп Оог-
ааг! и има 10 глави. Всека една 
глава третира отделни въпроси. Така 
напр. третата глава разглежда из
черпателно въ цели 80 страници 
македонския въпросъ (.Македония— 
въпросъ жизненъ и палещъ). Въ 
последните две глави (IX и X) но-
сящи название: «Руското психологи
ческо влияние се « запазило въ Бъл
гария" и „България се отвръща отъ 
комунизма*, авторътъ като говори 
съ симпатия за нашата страна и за 
нашия народъ, който — споредъ него 
— по своята култура стои по-високо 
отъ своите съседи и се отличава 
^^даърде ценни качества, които еж 
и з т ъ к а т *още"9*Л8.б5 г. англича-

I нинътъ НутрЬеу, както~1Г'ьъ 1875 
Т5ел>ийскиятъ учень економистъ и" 
пжтешественикъ ЕтПе йе Ьауе.ауе. 
(„Изобщо раса сслидна, силна, плод
на, нравствена, която ще даде от
лични материали за едно свободно 
и честно общество"), покрай това 
ризкрива и никои недостатъци въ 
политическия ни жизотъ, който се 
намира често поцъ влиянието на по-
луобразовани лица, най зловредната 
часть отъ политическия елементъ, 
който се стреми да изплува като пе-
ната на повръхнината и която по-
кварва българския обществ. животъ. 
Тукъ призеждамъ отъ книгата на 
ОезЬопз некои извадки, споредъ 
както те еж изложени въ 15 и 16 
брой на списанието „Отецъ Паисий" 
(София 1930), дето се разглеждатъ 
по-обширно всичките глави на кни
гата отъ проф. Д-ръ Ив. Георговъ. 

Тоя народъ, тъй ревностенъ и тъй 
гордъ, понекога изглежда, че губи 
дори чувството на своите основни 
племенни качества въ авантюрите 
развихрени отъ окаянните борци, 
които повечето се борятъ за пре
храна. И тия отпадъци на граждан
ския животъ съ сторили на Бълга
рия големи злини. — Авторътъ дава 
съвети на българските водачи да 
взематъ поука отъ техното накостно 
дело и да го премахнатъ въ самия 
му коренъ. А тоя коренъ той на
мира въ погрешната образователна 
система, която поддържа въ една 
страна, сравнително съ Франция, 
петь пята повече гимназии. А въ зем
леделческа страна като България, 
економически и политически млада, 
толкова средни училища еж една 
лудость. „България би се изложила 
на смъртна опасность, ако не би ала 
млрки, да спре наплива опи тия чети 
отъ полуучени, отъ учители безъ на
ука, отъ адвокати без* красноречие и 
култура, от* журналисти безъ пра-
вописъ, отъ невежи съ дипломи, които 
оставени на себе си, биха извратили 
нейния политически жизотъ и биха 
заплашили обществения редъ. Колко 
е повече въ нейния интересъ, да 
притежава по-малко средни училища 
и повече посещавани професионални 
училища I Сжщата забележка се от

нася до жените. Ако всички инте
лигентни жени въ една страна иматъ 
претенция да станатъ образовани, 
и ако се хвърлятъ въ сгжетени ре
дове къмъ университетите и сво
бодните професии, всички разумни 
хора биха оплаквали такава страна... 
и повечето отъ тия жени ще изха-
батъ дарби, които биха могли да 
употребятъ въ друга область на дей-
ность за най-голема полза на всички 
и на самите техъ преди всичко. 

Народните представители, които 
ще иматъ смелостьта да спратъ 
образуването на тия измети отъ по-
луобразовани, да гласуватъ за закри
ването на известенъ брой гимназии 
и заменяването имъ съ заведения 
за техническо образование, може би 
ще изгубятъ своя мандатъ, . , . Но 
какво значатъ тези дребни неволи 
на стъгдата предъ съзнанието, че си 
заслужилъ за своята страна 1 

Сжщо тъй нуждно е да видимъ 
българския елитъ да спре развоя въ 
увеличението на полуобразованите 
както е полезно да видимъ джандар-
мите да арестуватъ престъпниците. 
Полуобразованите и престъпниците 
еднакво заплашватъ обществения 
редъ. 

Твърде големи облаци висятъ надъ 
България, за да не разбератъ своя 
дългъ отговорните за нейните на
ционални еждбини ония отъ днесъ 
и ония отъ утре". 

Тракийските могили до с. 
Г а п а т а , — Съ разрешението на 
българското правителство и на раз
носки на праншия университетъ, еж 
предприети разкопки на 5 техъ тра
кийски могили до е. Галата, които 
ний постоянно наблюдаваме отъ 
Варна. За ржководенето на разкоп
ките е пристигналъ отъ Прага проф, 
отъ университета Д-ръ Салачъ, по 
специалность клаесикъ филологъ и 
археологъ, сжщия който е ржково-
дилъ съ успехъ подобни разкопки 
етгМала^ггзття;~тЗс1тчктгттшч?рени аъ 
могилите предмети ще бждатъ пре
дадени въ собственость на варнен
ския археологически музей, обаче 
пражкия университетъ си е запазилъ 
правото на първа публикация. Другъ 
пжть ще дадемъ сведения за наме
рените предмети; за сега ще кажемъ, 
че намерените до сега предмети про-
изхождатъ отъ V векъ пр. Христа и 
II векъ следъ Христа и еж отъ гръц
ки произходъ. Както се предполага. 
тракийската Варна се е намирала 
въ местностьта на сегашния Сесъ-
севмезъ и девненското езеро и се 
наричаше Варнасъ. По-сетне до 
тракийската Варнасъ малоазиатските 
гърци основали търговската агенция 
Ошззоз. Тукъ споредъ показанията 
на византийските летописци — Тео-
фанъ (•)- 817) и Никефоръ (+ 829) 
пристигналъ въ Варна близо до Одис-
сосъ съ своята дружина българския 
ханъ Исперихъ и основалъ новото 
българско царство съ столицата най-
напредъ въ Варна (679), а после въ 
Плиска, близо до Шуменъ. 

Пражкия професоръ Д-ръ 
Сигмондъ за бъяг. гори. — 
По покана на министра на земледе-
лието Гр. Василевъ е пристигналъ 
въ България професорътъ отъ праж
ката политехника Д-ръ Сигмондъ за 
да прегледа всичките държавни гори 
въ България и да си даде мнението 
по стопанисване и поддържане на 
горите. Въ продължение на единъ 
месецъ професорътъ обиколилъ съ 
автомобилъ всичките по-важни гори 
и въ края по молбата на Варнен
ското археологическо д-по прегле-
далъ и гората въ Узунъ-кумъ. Спо
редъ мнението на професора, Бъл
гария притежава добри условия за 
гори, даже по добри отколкото ги 
има Западна Еоропа. Той е противъ 
култивирането на елхови гори, за
щото елховите дървета вирея гъ въ 
България само до известна възрасть, 

I а после умиратъ. Най-силно впечат-
" ление му е направила Лснгоза съ 

своите осенови и брестови дървета. 
Колкото за Узунъ-кумъ, Д-ръ Сиг
мондъ е възхитенъ отъ проекта на 
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чешкото културно д-во (за това д в о 
и проекта му да създаде въ Узунъ-
кумъ ново морско летовище писахме 
подробно въ 4 брой па вестника) за 
преобръщането на сегашната дива 
гора въ народенъ паркъ. 

Активния бопаисъ на вън
шната търговия въ 1930 г. 
Споредъ предварителните изчисле
ния на Българската Народна Банка 
досегашния излишъкъ отъ външната 
ни търговия (до 15 септемврий) над-
минавалъ единъ милиардъ лв. Това 
е много отрадно явление, особенно 
като имаме предъ видъ. че 1928 го
дина ни е дала не излишъкъ, а де-
фицитъ отъ 813 милиона лева, а за 
миналата 1929 година този дефицитъ 
достигна до грамадната сума два 
милиарда лева. До края на годината 
имаме, наистина, още 3 ' / 2 месеЦа, 
но въ банковите и търговските кръ
гове еж уверени, че излишъкътъ 
нвма да бъде намаленъ, а напро-
тивъ може би увеличенъ, тъй като 
некои земледелски артикули като 
царевица, тютюнъ и десертно грозде 
още не съ започнали да се изнасятъ. 
Тоя благоприятенъ обратъ въ тър
говския балансъ на тая година се 
дължи главно на големо намаление 
на вноса отъ странство презъ тази 
година (съ два и половина милиарда 
по малко отъ вноса на същата дата 
за 1929 година). До сега още не-
маме на ръка сведения на кои именно 
артикули е намаленъ вносътъ ни отъ 
странство: на луксозни ли артикули 
или на артикули нужни за нашата 
индустрия или за подобрение на на
шето земледелие, защото не винаги 
пасивенъ балансъ или активенъ ба
лансъ е мерило за благополучие или 
неблагополучие на страната. Ако 
бехме презъ миналата година дока
рали отъ странство стоки съ 2'/а ми
лиарда лева по-малко, идехме да 
имаме и миналата година половинъ 
милиардъ лева излишъкъ. 

Въ всеки случай това ще окаже 
чувствително подобрение на нашето 
економическо и особенно финансово 
положение. 

По бюджета на варнен-
у — • « б ш н и я »*» чегоп/*.,-««.-«-

Новия общински бюджетъ биде 
приетъ пакъ съ големо закъсняване 
едва презъ месецъ септемврий, а 
догдето бъде угвърденъ и влезе въ 
сила, ще се изминатъ 6 месеца, а 
можеби и нещо повече отъ теку-
кущата финансова година. Макаръ 
и късно разгледанъ, той биде приетъ 
не единодушно, а само съ болшин
ство. Опозицията не го удобри като 
го смета за съзнателно фиктивенъ, 
каквито еж били всичките следвоенни 
бюджети. 

Въ по-големата си часть той е 
повторение на миналогодишния бю 
джетъ. Най-важното изменение е въ 
това, че е гласуванъ безъ електри
ческото отделение съ около 71 мил. 
приходъ и толкова разходъ, значи 
съ едно увеличение на повече отъ 
5 милиона лева въ сравнение съ 
миналогодишния бюджетъ. За кул
турните цели (оезенъ училищата) еж 
предвидени: 100.000 лева за общин
ския театъръ, 100,000 за общинската 
опера, 120,000 за общинската би-
блиотета. Остава само да видимъ, 
дали за културните нужди общината 
при тая криза ще може да изплати 
гласуваните суми или Т*Б ще оста-
натъ само на хартия, за назидвние. 
Напр. за миналата година не е из
платена малката помощь предвидена 
за археологическото дружество. 

Отъ страна на опозиционните 
съветници се изказаха по експлоа
тацията на общинските имоти некои 
мнения, невъзприети обаче отъ бол
шинството. Меншеството предлагаше: 
1) да се закрие отделението пре 
храна, понеже то нема възможность 
да изпълни своето преднвзначенае; 
то нема право да налага санкции 
на мелничарите, осое->ъ въ случаи 
на очевидна спекула; 2) общината 
да даде подъ наемъ експлоатацията 
на морските бани, защото прихо-
дътъ отъ баните е или никакъвъ 
или съвършенно ничтон{енъ, какъвто 
ще се окаже и тази година; 3) ек
сплоатацията на общинската гора да 
се даде на предприемачъ, при из
вестни условия, като напр. пред-
приемачътъ ще бъде задължеиъ да 

предостави на общината известно 
количество дърва за обшинските 
учреждения и за раздаване на бедни 
граждани. По този начинъ щели да 
се избегнатъ разни недоразумения 
и злоупотребления; 4) тъй също да 
се даде подъ наемъ зеленчуковата 
градина. Опозиционните съветници 
изтъкнаха, че отъ общинските зе
ленчукови магазини се ползуеатъ по
вечето разни богаташи, които съ 
пари на ръка закупували значителни 
количества зеленчукъ, когато бед
ните не разполагайки съ готови пари 
принудени еж да пазаруватъ зелен
чукъ при частни градинари на ве
ресия и то, разбира се, на повишени 
цени. Доказателство на това слу-
жатъ общинските магазини въ край 
ните кв ртали, дето отъ оборота на 
целия день се събиратъ едвамъ 150 
лева. При това частните търговци 
въ споразумение съ общинските чи
новници -- продавачи прекупували 
отъ общинските магазини ефтинъ 
зеленчукъ и после го продавали съ 
съ печалби. 

За туризма въ Франция. Въ 
брой 4 на вестника говорихме за 
туристическото министерство въ 
Франция: за плановете на мимистра 
на туризма Жераръ и какви грижи 
полага французкпта държава, за да 
се развие туризма въ полза на фран-
цузкото население, когато у насъ не 
е направено до сега нищо. 

Върху същия въпросъ обърна вни
манието в. Зорница, койго въ послед
ния си брой пише следното за ту
ризма въ Франция: 

Споредъ изявлението на единъ 
френски финансистъ, Франция го
дишно получава 400,000,000 долара 
(56 милиона български лева) отъ 
чуждите туристи. Това е една гра
мадна сума отъ този родъ индустрия 
(наричана отъ немците Ргетйепуег-
кепппешзгпе). Но французите не еж 
доволни; те искатъ още да увели-
чатъ приходитЬ отъ нея. Цельта имъ 
е, щото туризма да стане една отъ 
най-големите французки индусга 
И освенъ матеоиап^-^та придобивка 
отъ с- -.и "у.ол-вмено и разширено 

привличане на чужди турнеш, Фран
ция печели и морално. Тя си съз
дава приятели, печели привърженици 
за своята народна кауза. 

Целата инициатива за разширя
ването на тая индустрия е въ ръцете 
на държавата. Последната вейка 
година предприема нови мерки и 
начини за нейното подобрение. Две
те големи французки пристанища 
Шербургъ и Хавръ се приспособя-
ватъ, щото колкото се може по-лесно 
да се посрещатъ големите океански 
параходи, които носятъ чужди го
сти, следователно и пари за Франция. 

Народностьта на ев. Ни-
РНЛЛЪ И М е т о д и , Бившия про-
фесоръ по славянската филология 
въ Варшава, следъ евакуацията на 
Варшава професоръ въ Ростовъ н. 
Донъ, а следъ емиграцията отъ Ру
сия отъ 1923 год. до днесъ проф. 
по руския езикъ и литература въ 
Братислава (Чехословакия) г: Пого-
реловъ е държалъ наскоро въ V 
конгресъ на задграничните руски 
учени (въ София) сказка за превода 
на евангелието отъ гръцкия езикъ 
на старославянския езикъ изаършенъ 
отъ солунските братя св Кирилъ и 
Методий. Въ сказката си той е из-
казалъ следното мотивирано мнение: 
При изучаването на староцърковно-
славянския езикъ требва да се има 
предъ видъ главно езика, на който 
е билъ направенъ славянския пре-
водъ, понеже този преводъ е билъ 
направенъ отъ известна личность и 
въ известно време. Композицията и 
качествата на превода могатъ да се 
оценятъ следъ критическо възстано
вяване на текста възъ основа на 
най-старите преписи. Критическия 
разборъ на текста ни дава възмож
ность да възстановимъ (определимъ) 
достойнствата на езика, особено не
говия лексиконъ. Въ лексикона въ 
такъвъ случай биха могли да се 
установятъ неславянски елементи 
(гръцки и латински), както и еле
менти югославянски и западио-
славянски. Изучавайки техниката на 
древния преводъ можемъ да конста
тираме, че преводача не е могълъ 
добре да разбере гръцкия оригиналъ. 

Дружествени вести. 
Настоятелството на Друже

ството, предъ видъ настъпва
щия зименъ сезонъ. подканва 
всички членки и членове да 
проявятъ по-голЬмъ интересъ 
кьмъ дружествените дЯла, 
същевременно и вменява въ 
дългь да си внасятъ редовно 
членските вноски, за да бж-
датъ винаги отчетени къмъ 
дружествената каса. 

Това имъ се отдава възмож
ность, да сторятъ винаги при 
посещението имъ отъ друже
ствения деловодитель или еже
дневно въ дружествената кан
целария ул. Царь Борисъ 44 
отх 8~1О часа предъ обедъи 
отъ 6 до 8 часа следъ обедъ. 

К. II. И. Д-во „Варненски 
Коренякъ" търси да наеме клу-
бово помещение, по възмож
ность големъ салонъ, може и 
въ етажъ, предимно по улици
те 6 Септемврий, Царь Борисъ 
и съседните улици на тЯхъ. 
Заинтересованите да се отне-
сатъ до канцеларията на дру
жеството, която е отворена 
всеки день отъ 8 —10 часа 
предъ обедъ и отъ 6—8 часа 
следъ обедъ на ул. Царь Бо
рисъ № 44 

Такова критическо изучаване ни до
вежда до заключението върху на
родностьта на преводачите; те не 
еж биле гърци, но българи отъ Со-
лунъ, подпомогнати отъ словака Го-
раздъ, койго отлично разбираше 
латичекия текстъ на Уи1§а1а. Учени 
ците на св. Кирилъ и Методий еж 
разпространили следъ това християн
ската цивилизация въ цела България, 

По-горе вече казахме, че г. Пого-
реловъ е руски емиграигъ отъ Ру
сия. Следъ напущането на Русия 
(1920 г.) той идва най-напредъ въ 
България, дето въ течение на 3 го- I 
дини приготвилъ списъка на българ
ските книги напечатани преди осво
бождението и обнародвалъ една 
статия зърху книгата „Четиреезич-
никъ" написана въ 1803 г. отъ бъл
гарина Даниилъ съ гръцки букви на 
битолския диалектъ Въ списанието 
Вгайз1ауа той обнародвалъ статия 
сжщо третираща въпроса за нацио-
налнестьта на Кирилъ и Методий, а 
именно, че те еж били родени въ 
Солунъ и че еж биле българи, което 
се познава по езика на превода. 

За земпеиЪпскитЪ списания 
У НаСЪ. У насъ излизатъ много на 
брой земледелски списания, изда
вани отъ официални институти, раз
лични организации и частни лица. 
Много отъ т^зи списания се субси-
диратъ отъ държавата, окржзите и 
пр. Безъ да отричаме ползата отъ 
сжществуващите за сега земледелски 
списания, требва де се признае, че 
те страдатъ отъ много недъзи, които 
не имъ позволяватъ да се издигнатъ 
до истински помощници на земпе-
делските стопани въ ежедневната 
имъ работа. Ето какво говори за 
тия недъзи сериозното списание «На
родно депо" въ последния си 2 и 3 
брой: Безъ систимното издиване и 
подкрепване на нашите земледелски 
списания отъ страна на респектив
ните държавни и обществени органи 
се е създала една ве]зига„атт "ГТрЗ"' 
^.ъ .?2^Ч^^»рецовТорения на едни и 

същи въпроси отъ различни лица, а 
въ много случаи и отъ едни и сжщи 
лица, участвуващи въ списването на 
разлччичтЬ слисания . ЦЬЛЗТв Т83И 
вавилония не позволяза на земле-
делските списания системно, съ до
статъчна компетентность да зачек-
ватъ всички въпроси, които интере-
суватъ земледелските производители. 
Отъ желанието си да бждатъ инте
ресни за по-шнрокъ кржгъ отъ сто
пани, нашите земледелски списания 
трегиратъ едновременно най-разли
чни въпроси, отъ различна специал-
ность, но винаги общо, шаблонно, | кръсть съ надписъ, два надгробни 
оезъ връзка съ конкретната наша паметника и мраморенъ фрагментъ, 
действителност и специфическите Пант. Парасковъ-медна византийска 

^ Аршлошшн музей. 
Постъпления презъ м. Септем

врий. Отъ Варна. Ив. Стоименовъ— 
глинени украшения отъ стара къща, 
Ст. Д. Караджовъ •— римска монета, 
Василъ Щеревъ — голема глинена 
амфора, 2 части отъ амфора, малъкъ 
водениченъ камъкъ, франгментъ отъ 
мраморно блюдо, 1 керемида, 5 гли
нени плочи, фрагментъ отъ мраморна 
поставка, 2 глинени кандилца и раз
ни мраморни фрагменти, Методий 
Джаджевъ — мраморна статуя безъ 
глава, часть отъ ръка, 4 надгробни 
фрагменти отъ варовникъ съ изобра
жения, 1 надгробечъ мраморенъ 

условия на отделни области на стра 
ната. Специалните пъкъ списания въ 
желанието си да възхвалятъ своята 
область на дейносгь, често пжти пи-
шатъ невероятни работи, които под-
мамватъ некои по-предприемчиви 
стопани да се увличатъ въ специа 
лизирани стопанства и неминуемо 
следъ това да изпитватъ най-големи 
разочарования и загуби отъ тези си 
увличения. Некои пъкъ земледел
ски списания за да постигнатъ ма
териалното си закрепване и широко 
разпространение, ставатъ жертва на 
търговски инстинкти, като въ инте
реса на търговската реклама да изо-
пачаватъ действителностьта. Други 
списания, използвайки служебното по
ложение на своите редактори и из
датели, търсятъ принудително чита
тели всредъ земледелските стопани. 
За това при днешното състояние на 
земледелските списания, само се 
компрометира агрономическата нау
ка и се затруднява агрономическото 
просветяване на нашия земледелецъ. 

монета, Ел. Д-ръ Георгичди — мра
морна плоча съ падписъ IV в пр. 
Хр. и галета съ надпитъ отъ руско-
турската война, П. А. Софийска — 
бронзова монета Азгустъ Траянъ, 
Мих. Николовъ — мраморенъ фраг
ментъ съ надписъ и фрагментъ отъ 
мраморенъ корнизъ, надгробенъ ста-
рохристиянски паметникъ, Я. Илиевъ 
~ „ м | п н и римски монети. София. 
п. А. Зографски — стари книги и 
търговски тевтери. Аджвмлер*. Я. Т. 
Стойчева — бронзова павтичка, Из. 
Па аловъ бронзова монета Одессосъ, 
Л. Ламбевъ медна римска монета, 

. Ивановъ - сжщо. Дервентш. Ил. 
Яиакиевъ-сребърна старобългарска 
монета. Шумен*. Свещ. Я. Митковски 
— г ромънски книги съ кирилица. 
Дружеството благодари на дарите-

*- Поржчка N9 330. 1 

Дружествената канцелария е отворена: 
ПонедЬлникъ 
Вторникъ 
СрЯда 
Четвъртъкъ 
Петъкъ 
Сжбота 
Неделя 

оть 8 - 1 2 и отъ 3 до 8 часа 
8 — 10 
8 — 10 
8 - 10 
8 - 10 
8 — 10 
8 - 12 

и 
и 
и 
и 
и 
и 

» 
м 
„ 
я 
и 

» 

6 - 8 
6 - 8 
6 - 8 
6 - 8 
6 - 8 
2 - 4 

Презъ останалите работни часове дЯловодительтъ 
на дружеството ще бжде на инкасо изъ града. 


